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ZADEVA:  Pobude glede spremembe načina oskrbovanja javnih zavodov in 

državnih ustanov s hrano   
 
 
Na podlagi 66. in 98. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 
101/10, 6/14, 26/15, 55/20, 123/20 in 67/22) predlagam, da se na Vlado Republike 
Slovenije in Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano naslovi naslednje  

 
p o b u d e: 

 
1. Vlada Republike Slovenije naj s ciljem večje prehranske neodvisnosti od uvoza, 

podpore slovenskemu kmetijstvu ter zmanjšanja ogljičnega odtisa pri transportu živil 
nemudoma spremeni sedanjo prakso pri oskrbovanju javnih zavodov (npr. vrtcev, šol, 
bolnišnic, domov za starejše) ter državnih ustanov (npr. vojska) s hrano in poveča 
delež lokalno pridelane hrane, ki jo lahko naročniki kupijo mimo javnih naročil s 
sedanjih 20 % na minimalno 50 %. 
 

2. Sistem javnega naročanja, ki je trenutno zaradi obsežne birokracije in pogosto sporne 
prakse v prid velikim trgovskim sistemom ter posledično pretežno uvoženi hrani, naj 
se poenostavi.  

 

3. V slovenskih javnih zavodih in ustanovah naj Tradicionalni slovenski zajtrk poteka 
vsak dan in ne le enkrat na leto. 
 
 

Obrazložitev: 
 
V zadnjem času je veliko javne razprave in sredstev namenjenih ohranjanju okolja, tudi 
na način, da se destimulira že tako skromno slovensko kmetijstvo, ki se ga deklarira kot 
enega znatnih onesnaževalcev okolja. Pri tem pa se ne izpostavljajo podatki o vplivih na 
okolje, ki ga povzroča vedno večji obseg transporta, tudi transporta hrane. Prav lokalna 
pridelava in vzpostavitev pogojev, ki zagotavljajo stalno povpraševanje po lokalnih 
pridelkih, predstavljajo veliko priložnost za razvoj slovenskega kmetijstva ter ohranjanje 
okolja. 
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Javni zavodi in druge državne ustanove letno porabijo za hrano okoli 300 mio evrov 
(točnih podatkov ni na voljo, kar bi bilo tudi nujno urediti) in so stalni odjemniki oziroma 
porabniki hrane. S spremembo ureditve javnih naročil na način, da se spodbuja odkup 
lokalnih pridelkov, bi kmetije lahko pridelale in prodale več hrane. Po neuradnih 
izračunih bi lahko okoli 8.300 kmetov, zaradi večjega odkupa prehranskih pridelkov s 
strani javnih zavodov in ustanov, s tovrstno prodajo ustvarilo na kmetiji dodatnih 30.000 
evrov prihodkov. Tovrstne priložnosti bi pomenile bolj spodbudno okolje za slovensko 
kmetijstvo in pripomogle k večji zainteresiranosti mladih prevzemnikov oziroma odločitvi 
mladih potomcev, da ostanejo na kmetiji ter prevzamejo kmetijo od staršev. Tovrstni 
ukrepi so nujni za ohranitev podeželja, predvsem na področjih Haloz, Goričkega, Bele 
krajine, Obsotelja, Tolminskega, Brkinov in drugih hribovitih in ostalih predelov Slovenije, 
kjer pridelava velikih količin pridelkov ni možna oziroma ekonomična, so pa vsi pogoji za 
pridelavo ekoloških in drugih kakovostnih kmetijskih pridelkov (v manjših količinah). Z 
dolgoročnimi pogodbami z javnimi zavodi in državnimi ustanovami bi imeli mladi in drugi 
kmetje zagotovljen prihodek, hkrati pa bi bila najranljivejšim skupinam (v vrtcih, šolah, 
bolnicah, domovih za starejše) zagotovljena kakovostna hrana po sprejemljivih cenah. 
Trden pogodbeni odnos bi namreč kmetom omogočil, da kmetijske pridelke ponudijo po 
konkurenčnih cenah. 
 
Z osnovnimi, lokalno pridelanimi živili bi lahko oskrbeli javne zavode in na ta način hkrati 
podprli slovenskega kmeta in z manjšim ogličnim odtisom veliko prispevali k varovanju 
okolja.  
 
Odpraviti je treba pretirano zbirokratizirane postopke, ki od naročnikov in dobaviteljev 
terjajo, poleg poznavanja zakona, ki ureja javna naročila, še številne predpise, 
priporočila, priročnike, itd. Tako se morajo naročniki v prvi vrsti ukvarjati s pravnimi 
določbami in cenami hrane, kakovost pa je žal na zadnjem mestu. Tak sistem zgolj vodi 
v žalostno dejstvo, da so najbolj ranljive skupine, kot so otroci v vrtcih in šolah, deležni 
nizkokakovostne hrane. V javnosti je večkrat slišati očitke tudi o nezadostnem nadzoru 
nad tovrstnimi postopki, ki dopuščajo možnosti za nedopustna poslovanja oziroma 
korupcijo, kar je treba v prihodnje spremeniti.  
 
Tradicionalni slovenski zajtrk, v okviru katerega se otrokom v vrtcih in osnovnih šolah 
enkrat letno ponuja krožnik živil domačega izvora (kruh, maslo, med, mleko in jabolka), 
je lahko zgled dobre prakse, ki se lahko razširi v vsakdan in na ta način poskrbi za 
zdravje, okolje in kmetijstvo.  
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